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	RECOMMENDATIONS
	42nd meeting, PAC for Condensed Matter Physics


I. Preamble

The Chairperson of the PAC, V. Kantser, welcomed the PAC members, the ex officio members from JINR and members of the JINR Directorate.
JINR Director V. Matveev presented the Honorary Diploma of JINR to Professor Emil Burzo for his outstanding contributions to condensed matter physics and materials physics, and to the promotion of the scientific cooperation between Romania and the Joint Institute for Nuclear Research, and on the occasion of his 80th birthday.

The Chairperson of the PAC gave a short overview of the PAC report delivered 
at the session of the JINR Scientific Council in February 2015 concerning 
the implementation of the recommendations of the previous PAC meeting.
JINR Vice-Director M. Itkis informed the PAC about the Resolution 
of the 117th session of the JINR Scientific Council (February 2015) and the decisions 
of the JINR Committee of Plenipotentiaries (March 2015). The PAC is pleased to note 
that most of the recommendations of the previous PAC meeting concerning JINR research in the areas of condensed matter physics have been accepted by the JINR Scientific Council and Directorate.
II. Recommendations on themes and projects to be completed in 2015
The PAC heard a report presented by A. Balagurov on the concluding project “Diffractometer for studies of transient processes in real time at IBR-2 reactor” 
within the theme “Investigations of Condensed Matter by Modern Neutron Scattering Methods”. The PAC is pleased to note that Real Time Diffractometer (RTD), 
a new instrument designed to study irreversible processes in solids in situ and in real time, has been successfully implemented at the IBR-2 reactor. The performance of the realized RTD is comparable with the very best world level. The RTD is an important step 
in the modernization of the IBR-2 instruments and is already operational within 
the User Programme.
Recommendation. Given the successful completion of the project “Diffractometer 
for studies of transient processes in real time at the IBR-2 reactor” the PAC recommends its closure.
The PAC heard a report presented by G. Mytsin on the concluding theme “Medical and Biological Research with JINR Hadron Beams” and a proposal for its extension 
for the period 2016–2018. The PAC notes the high importance of the results achieved 
for the last three years in the field of clinical research on the proton radiotherapy application for the treatment of different diseases as well as in the fields of radiobiology 
and radiogenetics. In particular, it notes that the clinical research is entering a new phase in which it becomes possible to evaluate the statistical analysis of the treatment results 
and to see the effectiveness of the proton radiotherapy techniques earlier developed 
at JINR.
Recommendation. The PAC recommends extension of the theme “Medical 
and Biological Research with JINR Hadron Beams” for 2016.
The PAC took note of the written report prepared by E. Krasavin and A. Rozanov 
on the concluding theme “Research on Cosmic Matter on the Earth and in Nearby Space; Research on the Biological and Geochemical Specifics of the Early Earth” and a proposal for its extension for 2016.
Recommendation. The PAC recommends extension of this theme for 2016.
III. Proposals by the Laboratories for the JINR 7-Year Development Plan 
(2017–2023) in the field of condensed matter physics research
Frank Laboratory of Neutron Physics
The PAC took note of the first draft of the proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of condensed matter physics research presented by V. Shvetsov. The PAC recognizes the relevance of the scientific tasks proposed in the report and their compliance with the technical, financial and human resources of the Laboratory. The PAC emphasizes the importance of the research areas 
to be pursued in this period: the physics and chemistry of novel functional materials, 
the physics of nanosystems and nanoscale phenomena, physics and chemistry of complex fluids and polymers, molecular biology and pharmacology, materials science 
and engineering. At the same time the PAC considers it opportune to reflect other aspects in the next version of the plan: development of research capacity and human resources, comparison of the neutron method of characterization with others such as synchrotron spectroscopy, promotion of international collaboration in realization of the plans, issues 
of user policies and calls for proposals, etc.
An important element of the next 7-year plan will be upgrade of the existing 
and construction of new spectrometers as well as elaboration of the concept of the neutron source at JINR beyond the year 2033. The PAC suggests presenting the development 
of facilities’ infrastructure in a separate configuration of formatting.
Recommendation. The PAC appreciates the quality of the work performed up to now and considers the first draft of the proposal as a good basis for the elaboration 
of the 7-year plan. The PAC takes note of the proposed directions of research and looks forward to a more detailed elaboration of them. A comparison with other similar projects proposed in the world is recommended with external expertise.
Laboratory of Radiation Biology

The PAC took note of the proposals for the JINR 7-Year Development Plan 
(2017–2023) concerning radiobiology research presented by E. Krasavin. The PAC 
is pleased to note the high level of the research conducted at LRB. The Laboratory's activity is aimed at addressing the fundamental problems of radiobiology and radiation genetics and practical tasks faced by general and space radiobiology.

With the use of JINR accelerators, the central problem of radiobiology was solved: the key factors were identified determining the difference between the biological effectiveness of ionizing radiations with different physical characteristics. The mechanisms were studied of radiation-induced mutagenesis in cells with different levels of biological organization. Regularities and mechanisms were established of radiation damage formation in eye structures (cataractogenesis and retinal damage) and different parts 
of the central nervous system in experimental animals exposed to radiations of different quality. Pioneering astrobiological research was conducted at JINR accelerators. 
In collaboration with specialists of Italian universities, unique data were obtained 
on modeling the synthesis of prebiotic compounds (the basis of the formation of the living systems) in space. As part of radiation research, the design and calculation 
of the biological shielding of the NICA complex are underway. Large-scale nuclear planetology studies are conducted in cooperation with institutes of the Russian Academy 
of Sciences.

Recommendation. The PAC appreciates and supports the research planned at LRB, taking into account its urgency and importance. The PAC supports further expansion 
of international cooperation in the scientific tasks to be addressed.

Dzhelepov Laboratory of Nuclear Problems

The PAC took note of the DLNP proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) concerning condensed matter research presented by V. Bednyakov. 
The PAC underlines the importance of the following objectives of the JINR research programme:

– development of the existing scientific and technical groundwork for design 
and development of semiconductor radiation-resistant detectors based on new materials and hybrid pixel detectors with high resolution for accelerator experiments;

– improvement of the existing and development of new instrumentation 
for characterization and tests of detectors produced at JINR and at laboratories in Member States, coupled with beam tests at the specialized JINR facilities;

– joint scientific work in collaboration with research groups from other institutes 
in feasibility studies of application of the newly-developed detectors in other areas 
of science and technology (primarily in the fields of medicine and geology), in particular applications for the MARS microCT scanner that uses new sensors with modern readout electronics based on the Medipix chip.

The PAC considers that the draft of the plans should be radically modified in order 
to get a clear vision concerning the opportunity and feasibility of condensed matter research in the laboratory.

Recommendation. The PAC recommends elaborating a new concept of the research and elaboration topics taking into account the specialization of the Dzhelepov Laboratory and the general approaches of JINR for capacity development.

Flerov Laboratory of Nuclear Reactions

The PAC took note of the proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of condensed matter research presented by S. Dmitriev. 
The PAC draws special attention to the importance of implementing the main projects 
of the Laboratory, which determine the level of both fundamental and applied research planned for the years 2017–2023:

1. Commissioning and further development of the SHE Factory based on the DC-280 cyclotron, including the development of infrastructure and relevant experimental facilities.
2. Reconstruction of the U400 cyclotron and construction of a new experimental hall (extension of the range of accelerated ions from helium to uranium with smoothly variable energy within the wide range 0.8–25 MeV·А).
3. Reconstruction of the U400M and the U200 cyclotrons.
4. Development of experimental set-ups for radiation physics, materials radiation stability, materials modification and radioisotope production research work.
The PAC supports the FLNR proposal for the above-mentioned projects 
to be performed concurrently with the scientific programme on condensed matter physics and applied research which includes the following:
– detailed study of effects induced by heavy ions in matter with a view to working towards applications of accelerated ion beams in nanotechnology;
– investigation of radiation resistance of materials under the influence of multicharged ions, including testing of microelectronic circuits for space technology;
– development of next-generation track membranes with predetermined properties;
– synthesis of nanoobjects with unique properties for new applications;
– development of hybrid nanotechnologies, combining methods of ion track technology as well as coating, thin-layer, and surface modification technologies;
– production of radioisotopes for nuclear medicine and radioecological studies 
with γ-quanta, neutron-, α-particle-, and heavy-ion beams.

Special attention should be given to the development of research in the field 
of nanotechnology in a new FLNR Laboratory Building under cooperation 
with the International Innovation Center of Nanotechnologies (a joint project between JINR and Rosnano).
The PAC takes note of the main directions of the proposed programme and expects 
a significant enhancement of the experimental base at FLNR in the field of versatile applications of heavy-ion beams. The PAC underlines the possibility to involve the Member States in developing plans through some kind of a proposal call in the context 
of the Laboratory’s facilities.
Recommendation. The PAC appreciates the high-quality research performed 
in the past years. It recommends reflecting in the future version of the plans the topics 
of concrete research specifying the originality of the Flerov Laboratory in comparison 
with other research centres in the world.
Bogoliubov Laboratory of Theoretical Physics
The PAC took note of the proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of theoretical condensed matter physics presented by M. Hnatič. The PAC notes that the programme of investigations planned by BLTP covers a wide spectrum of modern fundamental problems of statistical physics, condensed matter physics, and new materials. The proposed programme appears to be complete, 
well balanced and justified.
Recommendation. The PAC supports the BLTP proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of theoretical condensed matter physics research considering the elaborated first vision of the plan as a first step of the plan design. The PAC considers it opportune to reflect in the future version of the plan what problems should be solved with more explicate output results of tasks.
Laboratory of Information Technologies

The PAC took note of the report on the LIT activities presented by Gh. Adam. 
It recognizes the strategic role played by this Laboratory in providing high level support 
for the information technologies and computational needs of a large and diverse scientific community.
The PAC also took note of the LIT proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of information technology and computing infrastructure. 
The PAC emphasizes the importance of the two-fold LIT activity. First, this concerns 
the creation of a Multifunctional Information and Computing Complex (MICC) at LIT 
as a vital JINR basic facility for addressing current and future challenges in the Institute’s scientific research. Second, this concerns the development of mathematical methods together with numerical and symbolic-numerical algorithms/software for parallel and hybrid calculations in condensed matter physics and related research.

The PAC also notes that the research planned is well-founded and fully takes into account the fundamental interests of JINR and the Member States in the field 
of the development of IT and computing infrastructure.

Recommendation. The PAC recommends the support of the broad programme proposed by LIT for the development of IT and computing infrastructure at JINR 
and their use in the field of condensed matter physics and related research.
University Centre of JINR

The PAC took note of the proposals for development of the JINR educational programme for 2017–2023 presented by S. Pakuliak. The PAC supports the promotion of cooperation with universities of JINR Member States, the active participation of JINR employees in the educational process at JINR-based chairs of the leading Russian technical universities, the organization and running of annual International Student Practical Courses for students from Member-State universities.

The PAC considers the UC outreach activities to be very important and supports organization of the scientific schools and excursions for physics teachers, school 
and university students at JINR and CERN.

The PAC endorses the UC-based scientific-engineering group established to use 
the existing test-benches and educational physical facilities for training engineering physicists and technicians.

The PAC supports the new JINR Summer Student Programme created to attract students for training at the Institute in summer and points out that the main difference of this Programme from the International Student Practical Courses is competitive selection of participants by the Institute employees.

Recommendation. The PAC takes note of the proposed development 
of the educational programme and recognizes the vital importance of this activity 
for the future of JINR.
General considerations concerning the preparation of the 7-Year Plan. The PAC asks the JINR Directorate to present a report concerning the Draft 7-Year Plan in the field 
of condensed matter research at the next meeting. Prior to this, the PAC will deliver 
its comments concerning this plan.
IV. Scientific reports
The PAC was pleased with the following scientific reports: “Making maps of spin dynamics” by T. Perring, “Quantum models of magnetism in strongly correlated electron systems with strong spin-orbit interaction” by V. Yushankhai, “Investigation of the vesicular systems via neutron and X-ray small-angle scattering” by M. Kiselev, and “Biophotonics 
as a base of theranostics” by L. Avramov.
The PAC highly appreciates the wide range of topics discussed in these reports 
and looks forward to hearing new scientific results at its future meetings.
V. Poster presentations
The PAC appreciated the new scientific results achieved by FLNP young scientists 
in the field of condensed matter research and received the concluding report by T. Tropin. The poster “Study of crystal and magnetic structures of nanostructured 
lanthanum-strontium manganites in a wide pressure and temperature range” presented 
by N. Belozerova was selected as the best poster at the session. The PAC also noted 
two other high-quality posters: “Research of the coexistence of ferromagnetism 
and superconductivity in layered nanostructures” by V. Zhaketov and “Detector ASTRA. New detector elements and data acquisition system” by V. Milkov. The authors of these papers will receive diplomas at the next meeting.
Recommendation. The PAC recommends the poster “Study of crystal and magnetic structures of nanostructured lanthanum-strontium manganites in a wide pressure 
and temperature range” for presentation at the next session of the Scientific Council 
in September 2015.
VI. Next meeting of the PAC
The next meeting of the PAC for Condensed Matter Physics will be held 
on 28–29 January 2016.
Its tentative agenda will include:
· Information by the PAC Chairperson on the report at the next session of the Scientific Council, and the implementation of the recommendations of the current PAC meeting
· Information by the JINR Directorate on the sessions of the Scientific Council 
(September 2015) and of the Committee of Plenipotentiaries (November 2015)
· Discussion of the Draft Seven-Year Plan for the Development of JINR for 2017–2023
· Reports and recommendations on themes and projects to be completed in 2016 
and status reports about ongoing themes
· Information by FLNP on the development of the IBR-2 facility
· Status reports on the upgrades of FLNP instruments
· Information about scientific meetings
· Scientific reports
· Poster session.
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	РЕКОМЕНДАЦИИ
	42-я сессия ПКК по физике конденсированных сред


I. Введение

Председатель ПКК по физике конденсированных сред В. Канцер приветствовал членов ПКК, членов ex officio, назначенных от ОИЯИ, и членов дирекции Института.
Директор ОИЯИ В. А. Матвеев вручил Почетный диплом ОИЯИ профессору Эмилю Бурзо за выдающийся вклад в физику конденсированных сред и физику материалов, за развитие научного сотрудничества между Румынией 
и Объединенным институтом ядерных исследований, а также по случаю 
его восьмидесятилетия.

Председатель ПКК сделал краткий обзор доклада, представленного на сессии Ученого совета ОИЯИ в феврале 2015 года, о выполнении рекомендаций предыдущей сессии ПКК.

Вице-директор ОИЯИ М. Г. Иткис проинформировал ПКК о резолюции 
117-й сессии Ученого совета Института (февраль 2015 г.) и о решениях Комитета полномочных представителей ОИЯИ (март 2015 г.). ПКК с удовлетворением отмечает, что большинство рекомендаций предыдущей сессии ПКК, касающихся исследований ОИЯИ в области физики конденсированных сред, были приняты Ученым советом и дирекцией Института.
II. Рекомендации по темам и проектам, завершающимся в 2015 году
ПКК заслушал доклад А. М. Балагурова о завершающемся проекте «Дифрактометр для исследований переходных процессов в реальном времени 
на реакторе ИБР-2» в рамках темы «Исследования конденсированного состояния вещества с использованием современных методов нейтронографии». 
ПКК с удовлетворением отмечает, что дифрактометр RTD — новый инструмент, разработанный для исследований необратимых процессов в твердых телах in situ 
и в реальном времени, — успешно введен в эксплуатацию на реакторе. Характеристики дифрактометра сравнимы с лучшими мировыми аналогами. Установка RTD, являющаяся важным шагом в модернизации инструментальной базы ИБР-2, уже включена в программу пользователей.
Рекомендация. Учитывая успешное завершение проекта «Дифрактометр 
для исследований переходных процессов в реальном времени на реакторе ИБР-2», ПКК рекомендует закрыть проект.
ПКК заслушал отчет Г. В. Мицына по завершающейся теме 
«Проведение медико-биологических исследований на адронных пучках ОИЯИ» 
и предложение по ее продлению на 2016–2018 гг. ПКК отмечает высокую значимость полученных за последние три года результатов как в области клинических исследований по применению протонной терапии для лечения различных заболеваний, так и в области радиобиологии и радиационной генетики. 
ПКК, в частности, отмечает, что клинические исследования вступают в новую фазу, когда становится возможным проводить статистический анализ полученных результатов лечения и оценивать эффективность методик протонной лучевой терапии, разработанных ранее в ОИЯИ.
Рекомендация. ПКК рекомендует продлить тему «Проведение 
медико-биологических исследований на адронных пучках ОИЯИ» на 2016 год.
ПКК ознакомился с письменным отчетом, подготовленным Е. А. Красавиным 
и А. Ю. Розановым по завершающейся теме «Исследование космического вещества на Земле и в ближайшем космосе; исследование биологических и геохимических особенностей ранней Земли» и предложением по ее продлению на 2016 год.

Рекомендация. ПКК рекомендует продлить данную тему на 2016 год.
III. Предложения лабораторий в Семилетний план развития ОИЯИ 
на 2017–2023 гг. в области исследований по физике конденсированных сред
Лаборатория нейтронной физики
ПКК принял к сведению первые предложения в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области исследований по физике конденсированных сред, представленные В. Н. Швецовым. ПКК признает актуальность предложенных 
в докладе научных задач и отмечает их соответствие техническим, финансовым 
и кадровым ресурсам лаборатории. ПКК подчеркивает важность исследований 
в следующих областях в указанный период: физика и химия новых функциональных материалов, физика наносистем и связанных с ними явлений, физика и химия комплексных жидкостей и полимеров, молекулярная биология и фармакология, 
наука о материалах и техника. Вместе с тем в следующей редакции плана ПКК считает целесообразным отметить и другие направления: расширение 
научно-исследовательского потенциала и человеческих ресурсов; сравнение нейтронных методов с другими, такими как синхротронная спектроскопия; развитие международного сотрудничества при реализации планов; вопросы политики пользователей и сбора предложений о проведении экспериментов и др.
Важным элементом следующего семилетнего плана будет развитие существующих и создание новых спектрометров, а также разработка концепции нейтронного источника ОИЯИ после 2033 года. ПКК предлагает представить развитие инфраструктуры установок в отдельном формате.
Рекомендация. ПКК высоко оценивает качество выполненной к настоящему времени работы и рассматривает представленный проект предложений как хорошую основу для разработки семилетнего плана. ПКК принимает к сведению предложенные направления исследований и ожидает их более детальной проработки. С привлечением внешней экспертизы рекомендуется провести сравнение представленных предложений с аналогичными проектами, предложенными в мировых центрах.
Лаборатория радиационной биологии
ПКК принял к сведению предложения в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области радиобиологических исследований, представленные Е. А. Красавиным. ПКК с удовлетворением отмечает высокий уровень исследований, выполняемых в ЛРБ. Деятельность лаборатории направлена на изучение фундаментальных проблем радиобиологии и радиационной генетики, на решение практических задач общей и космической радиобиологии.
С использованием ускорителей ОИЯИ решена центральная проблема радиобиологии: установлены ключевые факторы, определяющие различную биологическую эффективность ионизирующих излучений с разными физическими характеристиками. Исследованы механизмы радиационно-индуцированного мутагенеза в клетках с различным уровнем биологической организации. Установлены закономерности и механизмы формирования радиационных повреждений 
в структурах глаза (катарактогенез, повреждение сетчатки) и различных частях центральной нервной системы экспериментальных животных при действии излучений разного качества. На ускорителях ОИЯИ выполнены пионерские исследования в области астробиологии. В сотрудничестве со специалистами 
из итальянских университетов получены уникальные данные по моделированию синтеза пребиотических соединений (основы для образования живых систем) 
в космосе. Как часть радиационных исследований выполняется проектирование 
и расчет биологической защиты комплекса NICA. В сотрудничестве с Российской академией наук развернуты широкомасштабные исследования в области ядерной планетологии.
Рекомендация. ПКК приветствует и поддерживает исследования, планируемые в ЛРБ, учитывая их актуальность и значимость. ПКК поддерживает дальнейшее расширение международного сотрудничества по отмеченным научным задачам.
Лаборатория ядерных проблем
ПКК принял к сведению предложения в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области исследований по физике конденсированных сред, представленные В. А. Бедняковым. ПКК подчеркивает большое значение следующих направлений для развития программы научных исследований ОИЯИ:
– развитие имеющегося научно-технического задела по проектированию 
и созданию полупроводниковых радиационно-стойких детекторов на основе новых материалов и гибридных пиксельных детекторов высокого разрешения 
для экспериментов на ускорителях;

– развитие имеющейся измерительной базы и создание новых стендов, позволяющих проводить  исследование свойств и тесты детекторов, создаваемых в ОИЯИ 
и лабораториях стран-участниц, в сочетании с испытаниями на пучках частиц, получаемых на базовых установках ОИЯИ;

– проведение совместных научных работ в сотрудничестве 
с исследовательскими группами из других научных центров с целью изучения возможности применения разработанных детекторов и технологий в других областях науки и техники (в первую очередь, в области здравоохранения и горной промышленности), в частности, на базе микротомографа MARS, созданного 
с применением новых детекторов и использующего современную электронику считывания, основанную на чипах Medipix.

ПКК считает, что представленный проект предложений должен быть кардинально изменен с целью обеспечить ясное представление о возможностях выполнения исследований в области физики конденсированных сред в данной лаборатории.
Рекомендация. ПКК рекомендует разработать новую концепцию исследований 
и уточнить их направления с учетом специализации ЛЯП и общих подходов, применяемых в ОИЯИ для повышения научного потенциала.

Лаборатория ядерных реакций
ПКК принял к сведению предложения в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области исследований по физике конденсированных сред, представленные С. Н. Дмитриевым. ПКК уделяет особое внимание важности выполнения основных проектов лаборатории, определяющих уровень фундаментальных и прикладных исследований, планируемых в 2017–2023 гг.:
1. Ввод в эксплуатацию и дальнейшее развитие фабрики сверхтяжелых элементов на базе циклотрона ДЦ-280, включая развитие инфраструктуры 
и соответствующих экспериментальных установок.

2. Реконструкция циклотрона У-400 и создание нового экспериментального зала (расширение области ускоряемых ионов от гелия до урана с возможностью плавной вариации энергии в диапазоне 0,8–25 МэВ·А).
3. Реконструкция циклотронов У-400М и У-200.
4. Развитие экспериментальных установок для научных исследований 
в областях радиационной физики, радиационной стойкости и изменения материалов, производства радиоизотопов.
ПКК поддерживает выполнение работ в предложенных направлениях, одновременно с научной программой в области физики конденсированных сред 
и прикладных исследований, которая включает:
– детальное исследование эффектов, вызываемых тяжелыми ионами 
в веществе, с целью развития нанотехнологических приложений пучков ускоренных ионов;
– исследование радиационной стойкости материалов при воздействии многозарядных ионов, включая тестирование микроэлектронных схем космической техники;
– создание нового поколения трековых мембран с заданными свойствами;
– синтез нанообъектов с уникальными свойствами для новых применений;
– развитие гибридных нанотехнологий, сочетающих методы ионно-трековой технологии и технологии покрытий, тонких слоев и поверхностной модификации;
– получение радиоизотопов для ядерной медицины и радиоэкологических исследований на пучках γ-квантов, нейтронов, α-частиц и тяжелых ионов.
Особое внимание должно быть уделено развитию исследований в области нанотехнологий в новом лабораторном корпусе ЛЯР в рамках Международного инновационного центра нанотехнологий (совместный проект ОИЯИ и Роснано).
ПКК ознакомился с основными направлениями предложенной программы 
и ожидает значительного расширения экспериментальной базы ЛЯР в области разностороннего применения пучков тяжелых ионов. ПКК подчеркивает возможность вовлечения стран-участниц в разработку планов в виде сбора предложений 
о проведении экспериментов на соответствующих установках лаборатории.
Рекомендация. ПКК высоко оценивает качество исследований, выполненных 
за последние годы, и рекомендует в следующей редакции плана представить темы конкретных исследований, подчеркивающих новизну работ ЛЯР по сравнению 
с другими исследовательскими центрами в мире.

Лаборатория теоретической физики

ПКК принял к сведению предложения в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. относительно теоретических исследований в области физики конденсированных сред, представленные М. Гнатичем. ПКК отмечает, что программа планируемых в ЛТФ исследований охватывает широкий спектр современных фундаментальных проблем статистической физики, физики конденсированных сред и новых материалов. Предложенная программа представляется полной, хорошо сбалансированной и обоснованной.
Рекомендация. ПКК поддерживает предложения ЛТФ в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области теоретических исследований по физике конденсированных сред, рассматривая их как первый шаг к разработке окончательного плана. ПКК считает целесообразным отразить в следующей редакции плана проблемы, которые должны быть решены, вместе с более подробным изложением ожидаемых результатов.
Лаборатория информационных технологий
ПКК принял к сведению отчет о деятельности ЛИТ, представленный Г. Адамом. ПКК признает стратегическую роль лаборатории, обеспечивающей поддержку большого научного сообщества в различных областях информационных технологий и вычислений.

ПКК также принял к сведению предложения ЛИТ в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области информационных технологий и вычислительной инфраструктуры. ПКК особо отмечает важность двух направлений деятельности ЛИТ: создание многофункционального информационного вычислительного комплекса ЛИТ как базовой установки ОИЯИ, жизненно необходимой для решения текущих и будущих задач Института, и развитие математических методов, параллельных алгоритмов, гибридных вычислений для выполнения исследовательской программы ОИЯИ в области физики конденсированных сред и смежных исследованиях.

ПКК отмечает, что планируемые исследования хорошо обоснованы, полностью учитывают фундаментальные интересы ОИЯИ и стран-участниц в области развития информационных технологий, вычислительных методов и комплексов программ.
Рекомендация. ПКК рекомендует поддержать предлагаемую ЛИТ широкую программу развития информационных технологий и вычислительной инфраструктуры ОИЯИ и их использования в области физики конденсированных сред и смежных исследованиях.

Учебно-научный центр ОИЯИ
ПКК принял к сведению предложения по развитию образовательной программы ОИЯИ в 2017–2023 гг., представленные С. З. Пакуляком. ПКК поддерживает развитие сотрудничества с вузами государств-членов ОИЯИ, активное участие сотрудников Института в учебном процессе на базовых кафедрах ведущих российских технических вузов в ОИЯИ, организацию и проведение ежегодных международных студенческих практик для студентов из университетов стран-участниц.
ПКК считает важной работу по популяризации современных научных знаний и организации научных школ и экскурсий для учителей физики, школьников и студентов в ОИЯИ и ЦЕРН.

ПКК одобряет создание на базе УНЦ научно-инженерной группы 
для использования реально действующих стендов и учебных физических установок 
с целью подготовки инженеров-физиков и технических специалистов.

ПКК поддерживает новую летнюю студенческую программу ОИЯИ 
для привлечения студентов на практику в Институт в летний период и отмечает, 
что основным отличием данной программы от формата международных студенческих практик является конкурсный отбор участников сотрудниками Института.

Рекомендация. ПКК принимает к сведению предложения о развитии образовательной программы и отмечает жизненно важное значение этой деятельности для будущего ОИЯИ.

Общие замечания относительно подготовки семилетнего плана. ПКК просит дирекцию ОИЯИ представить на следующей сессии доклад относительно проекта семилетнего плана в области исследований по физике конденсированных сред. 
До следующей сессии ПКК предоставит свои замечания, касающиеся плана.

IV. Научные доклады
ПКК с большим интересом заслушал научные доклады: «Создание карт спиновой динамики» Т. Перринга, «Квантовые модели магнетизма 
в сильнокоррелированных электронных системах с сильным спин-орбитальным взаимодействием» В. Ю. Юшанхая, «Исследования везикулярных систем методами малоуглового нейтронного и рентгеновского рассеяния» М. А. Киселева 
и «Биофотоника как основа тераностики» Л. Аврамова.
ПКК высоко оценивает широкий спектр научных направлений, представленных 
в докладах, и рекомендует продолжить практику представления научных докладов 
на будущих сессиях.
V. Стендовые сообщения

ПКК с удовлетворением ознакомился с новыми научными результатами, полученными молодыми учеными ЛНФ в области физики конденсированных сред, 
и заслушал заключительный доклад Т. В. Тропина. Лучшей работой на данной сессии было избрано стендовое сообщение «Исследование кристаллической и магнитной структуры наноструктурированных лантан-стронциевых манганитов в широком диапазоне давлений и температур», представленное Н. М. Белозеровой. 
ПКК также отметил высокий уровень двух других стендовых сообщений: «Исследование сосуществования ферромагнетизма и сверхпроводимости 
в слоистых наноструктурах» В. Д. Жакетова и «Детектор АСТРА. Новые детекторные элементы и система сбора данных» В. Милкова. Авторы этих работ будут награждены дипломами на следующей сессии ПКК.
Рекомендация. ПКК рекомендует представить сообщение «Исследование кристаллической и магнитной структуры наноструктурированных лантан-стронциевых манганитов в широком диапазоне давлений и температур» в виде устного доклада 
на следующей сессии Ученого совета в сентябре 2015 года.
VI. Следующая сессия ПКК
Следующая сессия ПКК по физике конденсированных сред состоится
28–29 января 2016 года.
В ее повестку предлагается включить следующие вопросы:
· информация председателя ПКК об отчете на очередной сессии Ученого совета ОИЯИ и о результатах выполнения рекомендаций ПКК;
· информация дирекции ОИЯИ о сессиях Ученого совета (сентябрь 2015 г.) 
и Комитета полномочных представителей (ноябрь 2015 г.);
· обсуждение проекта Семилетнего плана развития ОИЯИ на 2017–2023 гг.;
· отчеты и рекомендации по темам и проектам, завершающимся в 2016 году, 
отчеты о ходе работ в рамках текущих тем;
· информация ЛНФ о дальнейшем развитии ИЯУ ИБР-2;
· доклады о ходе модернизации спектрометров ЛНФ;
· информация о научных конференциях;
· научные доклады;
· стендовые сообщения.
В. Канцер
председатель ПКК
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